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PRESS RELEASE – Mohawk Mothers Ask to Protect Potential Unmarked Burials 
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(EN FRANÇAIS PLUS BAS) 

 

July 4th, 2023, 

Following the recent discovery of the scent of human remains by Historic Human Remains 

Detection Dogs (HHRDD) on the grounds of the old Royal Victoria Hospital in Montreal, 

the Kanien'kehá:ka Kahnistensera (Mohawk Mothers) appeal to McGill University and the 

Government of Quebec to apply the same precautions for protecting potential remains on 

other similar sites. 

“It is our understanding that several other institutions in Quebec may contain unmarked 

graves of our children, not only in Indian Residential Schools or hospitals, but also in 

former sanatoria, orphanages and correctional homes,” said Kwetiio, one of the Mohawk 

Mothers. The Kanien'kehá:ka Kahnistensera have obtained the first injunction ever granted 

to self-represented Indigenous people on October 27th, 2022, halting excavation work for 

McGill’s “New Vic” Project in the former Royal Victoria Hospital to search for unmarked 

graves following the testimonies of survivors of the MK-Ultra psychiatric experiments on 

mind control. During the hearing, McGill University and the Société québécoise des 

infrastructures (SQI) had started excavating the very same area where the dogs now found 

human remains, declaring that nothing had been found by archaeologists and that the New 

Vic construction project could begin. 

According to the Kanien'kehá:ka Kahnistensera, it is very likely that the human remains 

would have been destroyed by construction work if they did not intervene in court, despite 

lacking resources and legal assistance. “We should not have to go to court for this. Taxpayer 

money should not be spent on litigation against survivors and their family members who 

want to identify, protect and investigate the unmarked graves of victims of medical 

experiments”, says Mohawk Mother Kahentinetha, “they should collaborate from the onset 

to treat human remains with respect as responsible institutions would do”. The human 

remains were independently detected by three separate HHRDD handled by Kim Cooper, 

of the Ottawa Valley Search and Rescue Dog Association, on June 9, 2023, following a 

lengthy court process which led to a Settlement Agreement being homologated by the 

Superior Court of Quebec on April 20, 2023. 

Kimberly Murray, the Independent Special Interlocutor for Missing Children and 

Unmarked Graves and Burials Sites associated with Indian Residential Schools, who 

intervened in the court proceedings, noted in her recently released Interim Report that 

https://www.aptnnews.ca/national-news/cadaver-dogs-sniff-out-potential-human-remains-near-old-royal-victoria-hospital-site/
https://easterndoor.com/2022/10/28/mothers-force-royal-vic-dig-halt/
https://easterndoor.com/2022/10/28/mothers-force-royal-vic-dig-halt/
https://aptn-my.sharepoint.com/personal/efournier_aptn_ca/_layouts/15/onedrive.aspx?id=%2Fpersonal%2Fefournier%5Faptn%5Fca%2FDocuments%2FMOHAWK%20MOTHERS%20PDFS%2F3%2E%20RVH%20Search%20Report%20re%20Remains%20%E2%80%93%20June%209%2C%202023%20%28%E2%80%9CHHRDD%20Report%E2%80%9D%29%2Epdf&parent=%2Fpersonal%2Fefournier%5Faptn%5Fca%2FDocuments%2FMOHAWK%20MOTHERS%20PDFS&ga=1
https://osi-bis.ca/wp-content/uploads/2023/06/OSI_InterimReport_June-2023_WEB.pdf


 

“There is a need to expand the scope of research beyond Indian Residential School sites. 

… Current investigations are beginning to reveal how the systems and patterns of colonial 

violence that existed in the Indian Residential School system extended to [other] associated 

institutions. … Understanding the full scope of the forced transfer of children from one 

institution to the next and the conditions that led to their deaths will require significant 

time, funding, research, and long-term commitment to finding the truth.” 

The Mohawk Mothers urge McGill University and the McGill University Health Center to 

pause excavation work and large-scale renovation plans for hospitals and medical research 

centers who may contain the graves of Indigenous and non-Indigenous children as test 

subjects in the past. This includes not only the grounds of the Royal Victoria Hospital and 

the Douglas Mental Health University Institute, but also its main campus in downtown 

Montreal, where Iroquoian Longhouses and gravesites were repeatedly discovered, 

including at the intersection of Peel and Sherbrooke streets in 2018. On June 30th, 2023, 

the day following a court date where the HHRDD discovery was discussed, the 

Kanien'kehá:ka Kahnistensera were shocked to learn that McGill University had launched 

large-scale archaeological inventories next to the McLennan Library. McGill had not 

informed the Kahnistensera even though they had repeatedly expressed their vested interest 

in protecting the remains of their ancestors buried under the university in court. McGill 

University did not express whether Indigenous monitors and specialists in human burials 

were present at the archaeological site. 

Regarding the more recent remains of medical experiments, the Mohawk Mothers are 

concerned that Quebec is not taking its responsibility regarding the widespread abuse of 

both Indigenous and non-Indigenous children such as the Duplessis Orphans in the past 

century. The Mohawk Mothers recently asked the Quebec government and the CIUSSS to 

halt the sale of the Hôpital de la Miséricorde, a former house for unwed mothers, to 

https://easterndoor.com/2018/08/06/iroquois-village-dug-up-downtown-on-peel-street/
https://montrealgazette.com/news/local-news/mohawk-mothers-want-former-montreal-hospital-site-searched-for-unmarked-graves


 

investigate the probability that it contains human remains; a meeting with the CIUSSS to 

discuss the demand will take place in Kahnawake on July 6th, 2023. “But we can’t run after 

the government all the time to make sure none of these sites where medical cruelty 

happened get desecrated or sold to get rid of them and the terrible evidence of the past they 

contain, says Kahentinetha. According to the Kahnistensera, the same type of agreement 

and investigation that resulted from the Royal Victoria Hospital Court Case should be 

followed in all other similar sites. 

In particular, the institutions that should be investigated and protected can be found in both 

the list of sites that Indigenous people requested to be included in the settlement process 

for Residential Schools, and that were not accepted because they were not schools operated 

by the Federal government, and in lists of orphanages, psychiatric wards and institutions 

attended by Duplessis Orphans (see attached documents). Approximately 200 institutions 

may be concerned. According to anthropologist Philippe Blouin, who accompanies the 

Mohawk Mothers in court, there was widespread abuse of children in Quebec until the late 

1960’s, and strong connections between the treatment of Indigenous children and Duplessis 

Orphans must be investigated to help survivors find closure while it is still time. The 

Government of Canada should also follow suit with hospitals under Federal custody in 

Quebec, including the Parc Savard Indian Hospital and the veterans’ hospitals in Sainte-

Anne-de-Bellevue and on Queen May Road in Montreal. Finally, the Kahnistensera insist 

that respecting human remains is an issue of public interest and that proper capacity 

funding must be provided to Indigenous investigators seeking to protect burial sites. 

 

The Kanien'kehá:ka Kahnistensera (Mohawk Mothers) is a Kahnawake-based group that 

helps Indigenous women accomplish their traditional cultural duty as caretakers of the 

land, to protect all life, including their children and ancestors. They have been engaged in 

a legal challenge with promoters of the New Vic project to stall future excavation of the 

former Royal Victoria Hospital site until a proper archaeological investigation is 

conducted, using the traditional protocols of the Kaianere'kó:wa (Great Peace). 

https://www.mohawkmothers.ca/ 
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COMMUNIQUÉ DE PRESSE – Les Mères mohawks demandent de protéger les lieux 

de potentielles sépultures anonymes  

 

______Pour publication immédiate_______ 

 

 

Le 4 juillet 2023, 

 

Suite à la récente découverte de l'odeur de restes humains par des chiens détecteurs de 

restes humains historiques (HHRDD) sur les terrains de l'ancien Hôpital Royal Victoria à 

Montréal, les Kanien'kehá:ka Kahnistensera (Mères mohawks) lancent un appel à 

l'Université McGill et au gouvernement du Québec afin qu'ils appliquent les mêmes 

précautions pour protéger les restes potentiels sur d'autres sites similaires. 

 

"Nous croyons savoir que plusieurs autres institutions au Québec pourraient contenir des 

tombes non marquées de nos enfants, non seulement dans les pensionnats indiens ou les 

hôpitaux, mais aussi dans d'anciens sanatoriums, orphelinats et maisons de correction", a 

déclaré Kwetiio, l'une des mères mohawks. Le 27 octobre 2022, les Kanien'kehá:ka 

Kahnistensera ont obtenu la première injonction jamais accordée à un peuple autochtone 

autoreprésenté, interrompant les travaux d'excavation du projet "New Vic" de McGill dans 

l'ancien hôpital Royal Victoria, à la recherche de tombes anonymes à la suite des 

témoignages de survivants des expériences psychiatriques MK-Ultra sur le contrôle de 

l'esprit. Au cours de l'audience, l'Université McGill et la Société québécoise des 

infrastructures (SQI) ont commencé à fouiller la zone même où les chiens ont trouvé des 

restes humains, déclarant que rien n'avait été trouvé par les archéologues et que le projet 

de construction de New Vic pouvait commencer. 

 

Selon les Kanien'kehá:ka Kahnistensera, il est très probable que les restes humains auraient 

été détruits par les travaux de construction s'ils n'étaient pas intervenus au tribunal, malgré 

le manque de ressources et d'assistance juridique. "Nous ne devrions pas avoir à aller au 

tribunal pour cela. L'argent du contribuable ne devrait pas être dépensé en procès contre 

des survivants et des membres de leur famille qui veulent identifier, protéger et enquêter 

sur les tombes anonymes des victimes d'expériences médicales", déclare la mère mohawk 

Kahentinetha, "ils devraient collaborer dès le départ pour traiter les restes humains avec 

respect, comme le feraient des institutions responsables". Les restes humains ont été 

détectés de manière indépendante par trois chiens de recherche et de sauvetage distincts, 

confiés à Kim Cooper, de l'Ottawa Valley Search and Rescue Dog Association, le 9 juin 

2023, à l'issue d'une longue procédure judiciaire qui a abouti à l'homologation d'un accord 

de règlement par la Cour supérieure du Québec le 20 avril 2023. 

 

Kimberly Murray, l'Interlocutrice spéciale indépendante pour les enfants disparus et les 

sites de sépulture et d'inhumation non marqués associés aux pensionnats indiens, qui est 

intervenue dans la procédure judiciaire, a noté dans son rapport provisoire récemment 

publié qu'"il est nécessaire d'élargir la portée de la recherche au-delà des sites des 

pensionnats indiens. ... Les enquêtes actuelles commencent à révéler comment les systèmes 



 

et les modèles de violence coloniale qui existaient dans le système des pensionnats indiens 

se sont étendus à [d'autres] institutions associées. ... Comprendre toute l'étendue du 

transfert forcé des enfants d'une institution à l'autre et les conditions qui ont conduit à leur 

mort nécessitera des recherches significatives. 

 

Les Mères Mohawk demandent instamment à l'Université McGill et au Centre universitaire 

de santé McGill d'interrompre les travaux d'excavation et les plans de rénovation à grande 

échelle des hôpitaux et des centres de recherche médicale qui pourraient contenir des 

tombes d'enfants autochtones et non autochtones ayant servi de sujets de test dans le passé. 

Cela inclut non seulement les terrains de l'Hôpital Royal Victoria et de l'Institut 

universitaire en santé mentale Douglas, mais aussi son campus principal au centre-ville de 

Montréal, où des maisons longues et des sépultures iroquoiennes ont été découvertes à 

plusieurs reprises, notamment à l'intersection des rues Peel et Sherbrooke en 2018. Le 30 

juin 2023, le lendemain d'une date de procès où la découverte des HHRDD a été discutée, 

les Kanien'kehá:ka Kahnistensera ont été choqués d'apprendre que l'Université McGill 

avait lancé des inventaires archéologiques à grande échelle à côté de la bibliothèque 

McLennan. McGill n'avait pas informé les Kahnistensera, bien qu'ils aient exprimé à 

plusieurs reprises devant les tribunaux leur intérêt à protéger les restes de leurs ancêtres 

enterrés sous l'université. L'université McGill n'a pas précisé si des observateurs 

autochtones et des spécialistes des sépultures humaines étaient présents sur le site 

archéologique. 

 

En ce qui concerne les vestiges plus récents d'expériences médicales, les mères mohawks 

s'inquiètent du fait que le Québec n'assume pas ses responsabilités en ce qui concerne les 

abus généralisés commis au siècle dernier sur des enfants autochtones et non autochtones, 

tels que les orphelins de Duplessis. Les Mères Mohawk ont récemment demandé au 

gouvernement du Québec et au CIUSSS de suspendre la vente de l'Hôpital de la 

Miséricorde, une ancienne maison pour mères célibataires, afin d'enquêter sur la 

probabilité qu'il contienne des restes humains ; une réunion avec le CIUSSS pour discuter 

de cette demande aura lieu à Kahnawake le 6 juillet 2023. "Mais nous ne pouvons pas 

courir après le gouvernement tout le temps pour nous assurer qu'aucun de ces sites où la 

cruauté médicale s'est produite n'est profané ou vendu pour se débarrasser d'eux et des 

terribles preuves du passé qu'ils contiennent, dit Kahentinetha. Selon la Kahnistensera, le 

même type d'accord et d'enquête qui a résulté de l'affaire du Royal Victoria Hospital Court 

Case devrait être suivi pour tous les autres sites similaires. 

 

En particulier, les institutions qui devraient faire l'objet d'une enquête et être protégées se 

trouvent à la fois dans la liste des sites que les peuples autochtones ont demandé d'inclure 

dans le processus de règlement des pensionnats, et qui n'ont pas été acceptés parce qu'ils 

n'étaient pas des écoles gérées par le gouvernement fédéral, et dans les listes d'orphelinats, 

d'unités psychiatriques et d'institutions fréquentées par les orphelins de Duplessis (voir les 

documents joints). Environ 200 institutions pourraient être concernées. Selon 

l'anthropologue Philippe Blouin, qui accompagne les mères mohawks au tribunal, la 

maltraitance des enfants était très répandue au Québec jusqu'à la fin des années 1960, et 

des liens étroits entre le traitement des enfants autochtones et les orphelins de Duplessis 

doivent faire l'objet d'une enquête afin d'aider les survivants à tourner la page pendant qu'il 



 

en est encore temps. Le gouvernement du Canada devrait également faire de même avec 

les hôpitaux sous tutelle fédérale au Québec, notamment l'hôpital indien du Parc Savard et 

les hôpitaux pour vétérans de Sainte-Anne-de-Bellevue et de la rue Queen Mary à 

Montréal. Enfin, les Kahnistensera insistent sur le fait que le respect des restes humains est 

une question d'intérêt public et qu'un financement adéquat doit être accordé aux enquêteurs 

autochtones qui cherchent à protéger les lieux de sépulture. 

 

Les Kanien'kehá:ka Kahnistensera (mères mohawks) sont un groupe basé à Kahnawake 

qui aide les femmes autochtones à accomplir leur devoir culturel traditionnel de gardiennes 

de la terre, afin de protéger toute vie, y compris leurs enfants et leurs ancêtres. L'association 

s'est engagée dans un défi juridique avec les promoteurs du projet New Vic afin de bloquer 

les fouilles futures de l'ancien site de l'hôpital Royal Victoria jusqu'à ce qu'une enquête 

archéologique appropriée soit menée, en utilisant les protocoles traditionnels de la 

Kaianere'kó:wa (Grande Paix). 

 

https://www.mohawkmothers.ca/ 
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